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روحانیون

 جنسیت نباید 
مایه تفاضل حقوق باشد

آیت اللــه اســدالله بیات زنجانــی در پیــام بــه همایــش 
بین المللی زنان، قدرت و مدیریت سیاسی در ایران اظهار 
داشت:»این یک اصل عقلی و دینی است که برخورداری 
از مواهب و فرصت ها و نعمت های قــراردادی در جوامع 
باید تابع لیاقت ها و شایستگی های اکتسابی افراد باشد 
نه تابع ویژگی هایی که خودشــان در داشــتن یا نداشتن 
آنها هیچ نقشی نداشــته اند. وقتی قرآن می گوید: »و أن 
لیسَ للإنسانِ إلا ما سعی، و أنَّ سعیَهُ سوفَ یُری«، یکی 
از لوازم آن این اســت که زن یا مرد بودن نمی تواند و نباید 
مایه تفاضل حقوق و برخورداری ها باشد چون نه زن برای 
زن بودنش تلاشــی کرده نه مرد برای مرد بودنش. این در 
حالی اســت که دانشمند برای کســب دانشش، کاسب 
برای کســب ثروتش و تکنسین برای کســب مهارتش با 
اراده خــودش تلاش کرده و باید به واســطه آن، از حقوق 
و امتیازات بیشــتری برخوردار باشــد. حتی رسول خدا 
)صلوات الله علیه( هــم که از ناحیه خداوند عالم به مقام 
نبوت رسیده، اولًا با علم و اراده خودش شایستگی هایی 
کســب کرده و ســپس فیض خداوند به او تعلّق گرفته و 
مفتخر به بعثت شده است.« وی در بخش دیگری از این 
پیــام افزود:»انبیای الهی و از جمله نبی خاتم )صلی الله 
علیه و آلــه( هم بزرگترین هنرشــان این بــوده که آدم ها 
را به ســمت طبیعت و فطرت خودشــان ســوق بدهند و 
راز مانــدگاری دین و ارزش هــای حقیقی دینی در قلوب 
مؤمنین هم همین بوده که اولًا به حقوق طبیعی انسان ها 
احترام گذاشته اند و ثانیاً مبنای امتیازخواهی و امتیازدهی 
را بر تلاش ارادی آدم ها گذاشته اند نه بر اساس ویژگی های 

غیر اکتسابی و غیر ارادی از قبل موجود در آن ها.«

غیرقابل قبول است
سیدحسن خمینی، در پایان درس تفسیر قرآن در حرم 
امام خمینی، با »نامربوط و ســخیف« خواندن سخنان 
»رئیس جمهور مغرور آمریــکا« گفت:»اقدام به مذاکره 
غیرمستقیم با آمریکا تصمیم عقلانی رهبری و مسئولین 
کشور بود که ممکن اســت به نتیجه برسد یا با بدقولی 
طرف مقابل به نتیجه نرســد. روزی امــام فرمودند، که 
حرف مرد یکی نیســت؛ بلکه حرف مرد دو تاســت. از 
همین رو، جمهوری اســلامی ایران در شرایط کنونی با 
مبنایی عقلانی تصمیم به مذاکره گرفت.«وی افزود:»اما 
اینکه در میانه این مذاکرات رئیس جمهور آمریکا با لحنی 
سخیف و تحقیرآمیز صحبت کند، غیرقابل قبول است. 
گرچه این ادبیات سابقه دارد، اما نه اینگونه که اخیراً بیان 
شد.«سیدحســن خمینی با برشمردن دلایل احتمالی 
این ســخنان گفت: »یــک دلیل آن می تواند ناشــی از 
شخصیت ایشــان باشــد که همواره لمپن گونه سخن 
می گویــد و حتی در فضای داخل آمریکا نیز همینگونه 
است. دلیل احتمالی دیگر نیز امتیازگیری است که البته 
در این صورت نتیجه عکس می دهد و طرف مقابل را به 
انسجام بیشتر، ایستادگی و برداشت عدم حسن نیت از 
جانب دولت آمریکا سوق می دهد«. وی، دلیل احتمالی 
دیگر را تحقیر ملت ایران خواند و ادامه داد:»کســی که 
ملت ایران را تحقیر می کند، خودش تحقیر می شــود؛ 
به خصوص اینکــه او بخواهد در مقابل ما کســانی را به 
رخ بکشد که رد خون خاشقجی هنوز از دامن آنها پاک 
نشــده و خود نیز حامی قتل عام ده ها هزار نفر از مردم 
فلســطین باشــد.«وی گفت:»ســخنان رئیس جمهور 
آمریکا اگر واقعاً به قصد قدرت نمایی است، باید بگوییم 
ما قبلًا هم سابقه تحریم داشته ایم؛ اگر قدرت نمایی به 
تحریم بیماران پروانه ای و جان باختن ده ها تن از آنان یا 
کشــتار مردم غزه باشد، بله، شما قدرت دارید. ولی این 
نوع سخن گفتن باعث می شــود با دید تردید بیشتری 
به شــما نگاه شود.«سیدحســن خمینی تصریح کرد: 
»سال های سخت بعد از قضایای فلسطین و لبنان اندک 
آبروی باقی مانده برای جریان لیبرال دموکراسی را از بین 
برد. البته ما انسان گرایی و عدالت را از غرب نگرفته بودیم 
که با عملکرد کنونی غربی ها این شــعارها را ما هم کنار 
بگذاریم، بلکه ما بر اساس آموزه های دین و پیامبر)ص( 

طرفدار مردم سالاری، حقوق بشر و... هستیم.«

موفقیت در برگزاری 
»فستیوال کوچه« نامِ 

ارسلان زارع را به 
نیکی بر سر زبانِ مردمِ 
کوچه و بازار در بوشهر 
انداخت. تلاش های او 
برای برگزاری مراسمی 
که با هویتِ مردم این 

استان پیوند خورده 
بود منجر به روشن 

ماندنِ چراغ این 
مراسم شد. با وجود 

این خوشنامیِ مدیریتی 
در حوزه فرهنگی، 

ارسلان زارع در دیگر 
ابعاد مدیریتی خود با 
انتقاداتی مواجه شده 

است

بخش تأمین آب با رویکرد اصلاح و توسعه زیرساخت ها و تکمیل آب شیرین کن ها، 
در حــوزه راه، با تســریع در تکمیل چهارخطــه دالکی-کنارتختــه برای کاهش 
تصادفات و آمار تلفات جاده ای و در ســایر بخش ها نیز اولویت با پیگیری و اجرای 
طرح های در شرف تکمیل و با بیشترین بهره گیری برای آحاد شهروندان مد نظر 
قرار گرفته است. از نظر من، دکتر زارع چهره ای دارای شناسنامه روشن سیاسی و 
فکری است و در ادوار مختلف همواره در چارچوب گفتمان اصلاح طلبی و اعتدال 
عمل کرده اســت. این ســابقه باعث شــده تا جایگاه او به عنوان فردی متعهد به 
گفتمان اصلاحات در بین سیاسیون استان بوشهر شناخته شود. کسی نمی تواند 
بگوید ارســلان زارع اصلاح طلب نیست. ولی من معتقدم ایشان الان به اقتضای 
آنچه دولت چهاردهم از ایشان انتظار دارد عمل می کند و طبیعی است که برون داد 
چنین عملکردی نمی تواند در شرایط فعلی کاملًا اصلاح طلبانه باشد. بلکه بیشتر 

رویکرد اعتدالی است.
Ó  عملکرد اجرایی استاندار چطور بوده؟ با توجه به تاکید دولت چهاردهم 

بر توســعه اقتصاد دریامحور آیا ایشــان از این فضا به نفع اســتان بوشهر 
استفاده کرده اند؟ 

در حوزه اجرایی دکتر زارع مدیری با سابقه دانشگاهی در رشته مدیریت اقتصادی 
در مقطع دکترا اســت. چه در داخل کشور و چه در خارج، تحصیلات و تجربیات 
ایشــان بر تحلیل و ارتقاء شاخص های کلان توسعه استوار بوده و همین امر نگاه 
ایشان را از تمرکز صرف بر پروژه محوری فراتر برده است. این مدیریت نه بر اجرای 
پروژه های مقطعی، بلکه بر تقویت ساختارها و بهره گیری از ظرفیت های انسانی 
در ســطوح مختلف معاونت ها، مدیران اجرایی و بدنه کارشناســی متمرکز است. 

آنچــه من اطــلاع دارم، دکتــر زارع در دولــت چهاردهم راهبرد اصلی خــود را بر 
فعال سازی اقتصاد مرز و بهبود معیشت ساحل نشینان بنا نهاده است. در همین 
راستا، موفق شده اند در مدت زمان کوتاه فعالیت دولت چهاردهم، دبیرخانه ملی 
زنجیره ارزش زیست فناوری دریایی و آبزی پروری را از وزارت علوم و معاونت علمی 
ریاســت جمهوری به استان بوشهر منتقل کنند؛ اقدامی کم سابقه و راهبردی که 
زمینه ساز توسعه دانش بنیان دریامحور در استان خواهد بود. همچنین طراحی و 
اجرای رویداد نوآوری در پهنه خلیج فارس و تعریف جایزه معین تجار بوشــهری با 
هدف گفتمان سازی توسعه نوآورانه دریامحور، از دیگر اقدامات اثرگذار ایشان بوده 
است. این برنامه ها با پیگیری جدی از سوی دستیار ویژه رئیس جمهور در توسعه 
اقتصاد دریامحور، دکتر عبدالعلی زاده، و همکاری دســتگاه های ملی و معاونت 

علمی ریاست جمهوری در حال اجرا هستند. 
Ó  بــه اســتاندار بوشــهر انتقاداتی وارد اســت کــه در حوزه نفــت و گاز و 

پتروشیمی نتوانسته از حق مردم استان به خوبی دفاع کند. 
در حوزه پتروشیمی و انرژی رویکرد و تاکید دکتر زارع بر ارزآوری ناشی از صادرات 
متمرکز نبوده، بلکه به دنبال ایجاد اشتغال صنعتی پایدار و زنجیره ارزش متوازن 
در حوزه پتروشــیمی بوده است. در همین راستا، با همکاری شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی و مشــاوران تخصصی، طراحی زنجیره ارزش پتروشــیمی استان در 
دســتور کار قرار گرفته تا علاوه بر افزایش ارزش افزوده، ســهم مردم استان از این 

صنعت نیز به صورت ملموس تری افزایش یابد.
Ó  در ســالی که به نام ســرمایه گذاری نام گرفته اســت، اســتاندار بوشهر 

توانسته برنامه اجرایی مدونی ارائه دهد؟

در حوزه ســرمایه گذاری و رشــد اقتصادی نیز استاندار بوشهر رویکردی هدفمند 
داشته اند. با تدوین یک دستورالعمل برای تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی در سال 
۱۴۰۴ که به عنوان »سال سرمایه گذاری برای تولید« شناخته می شود، تقسیم کار 
استانی بین دستگاه ها انجام شده، شاخص ها به صورت کمی تعریف شده اند، و 
منابع مورد نیاز نیز مشخص شده است. سفر ریاست جمهوری در بهمن ماه سال 
گذشــته، نقطه عطفی در این مســیر بود. با رایزنی های اســتاندار، بیش از 2/5 
میلیارد دلار سرمایه گذاری از طریق صندوق توسعه ملی و با عاملیت بانک ها برای 
پروژه های بزرگ صنعتی اســتان تأمین شد. چنین منابعی پیش از این در اختیار 

استان نبوده و این سطح از تأمین مالی در سطح استانی بی سابقه است.
Ó  تحلیل کلی شــما از نقش ایشان به عنوان اســتاندار در استان بوشهر 

چیست؟
در مجموع گرچه برخی نقدها به انتصابات دکتر ارسلان زارع وجود دارد، یا تعلل 
و کنــدی در تغییر برخی مدیران ناکارآمد یا غیر همراه با دولت پذیرفتنی نیســت 
)این مهم هم خارج از انصاف است که اشاره نکنم همه قصور در این حوزه متوجه 
اســتاندار نیســت و وزارتخانه ها و سازمان های کشــوری نیز دخیل در این قصور 
هســتند( ولی باید گفت که عملکرد ایشــان در استان بوشهر در مجموع مثبت و 
مبتنی بر نگاه راهبردی، پایبند به گفتمان وفاق ملی با گرایش اصلاح طلبی، توجه 
ویژه به اقتصاد دریا، مدیریت ساختارمند، و جذب منابع کلان برای رشد اقتصادی 
استان بوده است. ایشان ضمن حفظ هویت سیاسی و فکری، با عقلانیت، تعامل 
و تکیه بر تخصص، تلاش کرده اند تا بوشــهر را در مسیر توسعه ای پایدار، علمی و 

متوازن قرار دهند.

نگاه اصولگرا

مهرداد جشــنی پور، فعال سیاســی اصولگرا و مدیرمسوول 
پایــگاه خبــری لیــان24 در اســتان بوشــهر در گفت وگــو با 
هم میهن، با اشاره به عملکرد ضعیف استاندار در انتصاب ها 
معتقد اســت که رویکرد وی در انتخاب مدیران شــعار وفاق 

ملی را در بوشهر تنزل می دهد. 

Ó  عملکرد استاندار جدید بوشهر را از زمان روی کار آمدن 
چطور ارزیابی می کنید؟

استاندار بوشــهر به دلیل نداشتن تیم مشاوره ای تخصصی و یک 
بدنه رسانه ای فعال، در نوع ارائه کارکردهای دولت در استان به افکار 
عمومی دچار چالش های وســیعی است؛ به نوعی که این گونه در 
اذهان منتقل می شــود که هیچ اتفاق خاصی در دولت چهاردهم 
در بوشهر اتفاق نیفتاده است. از نگاه ناظران و تحلیل گران فضای 
اســتان، این چالش ها در همه شاخص های توســعه وجود دارد و 
بوشــهر را در این دولت به استانی فاقد شــور و نشاط تبدیل کرده 
است. با توجه به اینکه تیم کنونی روابط عمومی استانداری بوشهر 
دقیقاً و بدون هیچ کم و کاست مربوط به دولت قبل بوده و عملکرد 
آن توســط رسانه ها و تحلیل گران فضای استان در بازه های زمانی 
متفاوت مثبت ارزیابی شده، این میزان بی توجهی به فضای افکار 
عمومی را نمی توان به کارکرد روابط عمومی استانداری نسبت داد 
بلکه می توان از اعتقاد نداشتن مدیریت ارشد استان به رسانه ها از 
مهمترین عامل در این بخش یاد کرد. با این شــرح، امکان ارزیابی 
دقیق از فعالیت های دولت چهاردهم در استان بوشهر به مدیریت 
استاندار زارع مقدور نیست و عملا به دلیل انسداد جریان رسانه ای، 
امکان پایش فعالیت ها و درصد و میزان دقیق کارکردها با علم به عدم 
جمع بندی ســالانه وزارتخانه ها از کارکرد استان ها و اعلام عمومی 

وجود ندارد.
Ó  آیا استاندار بوشهر توانسته است گفتمان وفاق ملی را در 

استان بوشهر اجرایی کند؟ 
وفاق ملی اگر به معنای غیرتخصصی پایان دادن به تقسیم مناصب 
بین ستاد های انتخاباتی پزشکیان در استان بوشهر باشد که موفق 
عمل نکرده اســت و شــاهد حضور بازیگران برجســته در فضای 
مدیریتی از طیف جریان مخالف دولت نیستیم اما رویکرد تقابلی نیز 
از وی دیده نشده و نگاهی تهاجمی به کارکرد دولت قبل در استان 

نداشته است.
Ó  عملکرد استاندار بوشــهر در انتصاب ها را رضایت بخش 

ارزیابی می کنید؟ نگاه آقای زارع در انتصاب ها از گرایش های 
سیاسی مختلف چگونه است؟

در حوزه انتصاب فرمانداران ۱۰ گانه اســتان به جز دو شهرستان، 
مابقی ضعیــف و خیلی ضعیف عمل کــرده که محصول 

تک بعدنگــری به نیروی انســانی و عدم اســتفاده از 
متخصصین خارج از نگاه حزبی اســت. نبود یک 
انسجام و هماهنگی بین اســتاندار و وزارتخانه ها 
سبب شــده که گزینه های مدنظر استاندار برای 
تصدی پســت های مدیریتی با موانع بی شماری 
در مرکز کشور همراه شود. نوع انتصاب های ایشان 

نیز فارغ از انتخاب های انجام شده چندان 
به مذاق طرفداران دولت و به خصوص 

انتخاباتی پزشکیان در  ستادهای 
اســتان خوش نیامده که بعضاً 

این نارضایتی ها در شبکه های اجتماعی توسط این افراد معترض 
به اشــتراک گذاشته می شــود. معتقدم انتخاب برخی از مدیران 
منصوب شــده دولت چهاردهم در استان بوشهر به دلیل نداشتن 
توان تخصصــی، رزومه قابل دفاع و تجربه ناکافی اشــتباه بوده و 
برخی نیز دارای نمره متوســط از این باب و شاخص های ذکرشده 
هستند. نکته دیگر اینکه جز طرفداران دولت، شاهد انتصاب هیچ 
مدیری از سایر جریان های سیاسی در استان نیستیم؛ به گونه ای 

که وفاق ملی در انتصابات را در حد یک شعار تنزل می دهد.
Ó  انتقاداتی به ایشــان مطرح است که گفتمان مشخصی 

چه در امور اجرایی و چه سیاسی ندارند. نظرتان در این باره 
چیست؟ 

اســتاندار نماینده ارشــد دولت در هر اســتان برای پیاده ســازی 
سیاســت ها در قالب برنامه ها است که استاندار بوشهر نیز در این 
دولت و از این قاعده مســتثنی نیســت. وقتــی دولت چهاردهم 
فاقد یک دال مرکزی و دال های فرعی برای پیاده ســازی گفتمان 
در عرصــه سیاســی، راهبــرد در عرصــه اقتصاد محلــی و برنامه 
توسعه محور با استفاده از پتانسیل های بومی باشد، طبیعی است 
که از نمایندگان ارشدش در استان ها از جمله بوشهر نباید چندان 
انتظاری داشــت. در حوزه سیاســی به دلیل ضعف گســترده در 
مجموعه سیاســی امنیتی اســتانداری بوشــهر که از فردی فاقد 
برنامه در این حوزه استفاده شده، هیچگونه تحول، پویایی و تبدیل 
چالش ها به فرصت ها دیده نمی شــود؛ بــه گونه ای که حتی یک 
رویداد فرهنگی به نام فســتیوال کوچه را تا مرز یک اتفاق امنیتی 
پیش بردند که حادثه ناگوار بندرعباس باعث پایان این رویداد شد 
وگرنه معلوم نبود که چه اتفاقات حاد و بدی می توانست ایجاد شود. 

در سایر حوزه ها نیز کم و بیش همین گونه است.
Ó  عملکرد اجرایی اســتاندار چطور بوده؟ با توجه به تاکید 

دولت چهاردهم بر توسعه اقتصاد دریامحور آیا ایشان از این 
فضا به نفع استان بوشهر استفاده کرده اند؟

استان بوشهر بر اساس داده های موجود، ۹۳۰ کیلومتر مرز مشترک 
دریایی با خلیج فارس و پنج کشور حوزه خلیج فارس دارد. بندر دیر 
در 2۰۰ کیلومتری مرکز این استان به عنوان بزرگترین بندر صیادی 
ایــران و نزدیکترین بندر کشــورمان به بندرالرویس قطر به شــمار 
می رود. با توجه به داشتن ظرفیت های وسیع این استان در تجارت 
خارجی، مبادلات مرزی و توســعه صادرات با تمرکز بر محصولات 
نفتــی و غیرنفتی، میعانــات گازی، محصولات پتروشــیمی ها و 
همچنین راه اندازی مرکز تجاری ایران و قطر از مبدأ استان بوشهر در 
نشست سال گذشته رئیس جمهور کشورمان با امیر قطر، همچنان 
در زیرساخت ها این استان دارای عقب افتادگی های فراوانی است 
که عملًا توســعه بر مبنای اقتصاد دریامحور متناســب با 
سیاست های کلان و ابلاغ شــده توسط رهبر معظم 
انقلاب در آبان ماه سال ۱۴۰2 را در هاله ای از ابهام 
فرو برده است. در آخر باید بگویم عمر حدود هفت 
ماه انتصاب زارع به عنوان استاندار بوشهر در دولت 
چهاردهم، شــاخصی برای قضاوت در کارایی و یا 
عدم کارایی وی نمی تواند تلقی شود و حداقل یک 
ســال زمان نیاز دارد تا بشود به شکل معیار و با 
استفاده از شاخص های تحلیلی، کارکرد 
ایشان را مورد تجزیه و تحلیل دقیق 

قرار داد.

مهرداد جشنی پور فعال سیاسی اصولگرا مطرح کرد:

عملکرد ضعیف استاندار بوشهر در انتصاب ها 

چند زن را نیز در کابینه اســتانی خود منصوب کرد؛ مریم آذرشــب 
به عنوان مدیرکل فناوری اطلاعات اســتانداری، لیلا موســوی نژاد 
به عنوان معاون مدیرکل دفتر امور سرمایه گذاری استانداری، زینب 
کواری زاده بوشهری به عنوان معاون مدیرکل دفتر امور اجتماعی و 
فرهنگی استانداری، خدیجه ندرتی به عنوان بخشدار بخش شنبه؛ 
اما این انتصاب ها نتوانسته است رضایت زنان در بوشهر را به دست 
آورد. فعالان سیاســی زن در بوشهر معتقدند که زارع آنگونه که باید 
از ظرفیت زنان در کابینه استانی خود استفاده نکرده است و باید در 

این زمینه یک بازنگری جدی انجام دهد.
اســماعیل حســام مقدم از فعالان رســانه ای اســتان بوشــهر 
در گفت وگــو با هم میهن با اشــاره بــه عملکــرد زارع در انتصاب ها 
می گویــد: »زارع همــان وجه مجمع الطرفینــی را در عملکرد خود 
در استان بوشــهر نیز حفظ کرده است. در انتصاب ها سعی کرد از 
همه گروه های سیاسی استقاده کند اما این انتصاب ها مانند همه 
اســتان های دیگر مقــداری کُند رخ می دهد.« او معتقد اســت که 
استاندار بوشهر گفتمان مشخص سیاســی و اقتصادی برای خود 
تعریف نکرده اســت و همین مســئله انتقاداتی را بــه وی وارد کرده 
اســت: »هر اســتانداری باید گفتمان اقتصادی و سیاسی خود را 
ایجاد کند، اما الان از آقای زارع نبود یک گفتمان مشخص را شاهد 
هستیم. استاندار جدید بوشهر معتقد است که باید کارهای ناقص 
بر زمین مانده قبلی را تکمیل کرد اما این نشان می دهد که پروژه ای 
نه در حوزه سیاسی و نه در حوزه اقتصادی برای خود تعریف نکرده 
اســت. ما تیم اقتصادی مشخص و دقیقی اطراف وی نمی بینیم.« 
این فعال رسانه ای بوشهری رسانه ای نبودن استاندار بوشهر را نکته 
دیگر مــورد توجه درباره زارع می داند کــه می تواند منجر به نادیده 
گرفته شدن بخشی از عملکرد وی شــود: »آقای زارع در این مدت 
ســعی کرد خیلــی در معرض دید رســانه ها نباشــد چراکه چندان 

تمایلی ندارد روی وی زوم رسانه ای شود.«

اقتدار به استانداری باز می گردد؟ �
اما اســتاندار بوشهر با وجود آنکه نتوانســت در انتصاب ها نظر 
مساعد جامعه بوشهر را به خود جلب کند اما در امور فرهنگی عملکرد 
موفقی داشته است و تلاش او برای برگزاری »فستیوال کوچه« مورد 
رضایت عموم مردم این اســتان قرار گرفت. حسام مقدم در این باره 
نقش زارع و مقاومت وی در برگزاری این فستیوال را پررنگ می داند 
و می گوید این اتفاق مورد توجه مثبت بسیاری از مردم در بوشهر قرار 
گرفــت. رویکرد اجتماعی وی در امور اقتصادی نیز نمود پیدا کرده 
اســت و در آیین معارفه خود نسبت به مسئولیت اجتماعی صنایع 
پارس جنوبی تاکیداتی داشــت. اســتاندار جدید بوشهر در مراسم 
معارفه خود وعده داد کــه تلاش می کند تا همه عقب ماندگی های 
استان بوشــهر جبران شــود و به منابع عظیم نفتی و گازی و بنادر 
مهم در این استان و موقعیت استراتژیکی که این شرایط برای بوشهر 
فراهم کرده است اشاره کرد اما آنگونه که نارضایتی ها در این استان 
نشــان می دهد، نتوانســته اســت در دفاع از موقعیت استراتژیک 
استان بوشهر اقدام موثری انجام دهد. ظرفیت های پارس جنوبی 
در عســلویه و کنگان، استفاده از بخشی از منابع نیروگاه هسته ای 
برای تامین برق و یا توســعه زیرساخت های استان بوشهر، ظرفیت 
صنایع پتروشیمی و توسعه برمبنای اقتصاد دریامحور مواردی است 
که جامعه اســتانی بوشــهر بر آن ها تاکید مکرر دارند که در ادبیاتِ 
اقتصادی و سیاسی استاندار بوشهر تاکنون قرار نگرفته است. او به 
خوبی می داند که استان بوشهر یکی از قطب های کلیدی اقتصادی 
کشور است و در صحبت های خود بارها به این موضوع تاکید داشته 
است. او بوشــهر را »پایتخت انرژی و اقتصادی ایران« معرفی کرده 
است اما آنگونه که پیداست تاکنون قدرت چانه زنی با مقامات ملی 
بر سر سرمایه های استان و به نفع مردم استان را نداشته است. این 
انتقاد به وی مطرح است که هنوز تعامل استانداری با صنایع پارس 
جنوبی مشخص نیست و اقتدار لازم برای مدیریت استان از وی سر 
نزده اســت. با وجود انتقادات روشنی که نسبت به اقتدار مدیریتی 
از وی می شــود باید دید زارع با ادامه فشارهای استانی تغییری در 

رویکردهای خود خواهد داد یا نه.


